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Velikonoce – poselství o společenství v ohrožení 
 

„Pak vzal chléb, vzdal díky, lámal a dával jim se slovy: „Toto jest mé 

tělo, které se za vás vydává. To čiňte na mou památku.“ A tak, když bylo 

po večeři, vzal kalich a řekl: „Tento kalich je nová smlouva zpečetěná 

mou krví, která se za vás prolévá.“     Lukáš 22, 19-20 

 

Velikonoce jsou spojeny s Ježíšovým utrpením. Jeho tělo bylo bičováno, 

ukřižováno a tekla krev. Něco, co nám radost nedělá, čemu bychom se 

chtěli vyhnout a raději to nevidět. Předtím však Ježíš se svými učedníky 

večeřel a věděl, co ho čeká. Jeho život byl ohrožen.  

Jídlo nebylo jen doplněním ztracené energie a zahnání hladu. Jídlo tehdy 

znamenalo společenství a vytváření společných vztahů. Ježíš 

symbolicky mluví o tom, co ho čeká. Chléb jako tělo, které bude vydáno 

za ostatní. Kalich s vínem jako symbol krve, která bude prolita.  

Ohrožení, ale ne zoufalství. Pohled dopředu a do budoucnosti. Světlo 

naděje překračující zlovůli, nenávist a násilí.  

Ježíš nám ukazuje, co je nejpodstatnější v době, kdy se můžeme cítit 

ohroženi. Naděje je ve vytváření vztahů a společenství. I přes možné 

obavy vítězí nad strachem láska k bližnímu. Ne nenávist, ne řev, lži a 

pomluvy, které nic neřeší. Láska, která se dovede vzdát něčeho ve 

prospěch druhých. I tak lze vidět smysl Velikonoc. 
 

Michal Šimek 

 

Modlitba na Zelený čtvrtek 

 
Milosrdný Bože, chlebem a vínem nás upamatováváš na obět svého 

Syna. 

On se stal naším pesachovým beránkem, jehož krev nás osvobozuje 

z pout smrti. 

On je pro nás chlebem života, který nás posiluje na cestě spravedlnosti. 

Bože, zachovej nám v paměti ten velký zázrak své lásky. 
 

Sylvia Bukowski 

 

Krátce 

 

S novou ředitelkou Regionálního muzea na Mělníku Jitkou Královou se 

farář Michal Šimek setkal v prosinci těsně před Vánoci v areálu 

bývalého evangelického sboru v Nebuželích. Při schůzce se její účastníci 

vzájemně poinformovali o historii i současném využití jednotlivých 

objektů a jejich stavu. Evangelický kostel je v majetku mělnického 

muzea. Hřbitov a bývalá fara patří mšenskému evangelickému sboru.    

xxx 

André Schneider, kurátor partnerského evangelického luterského sboru 

Gruna –Seidnitz z Drážďan navštívil náš sbor v neděli 8. ledna 2023. Po 

bohoslužbách se s farářem Michalem Šimkem domluvili na termínu 

konání bohoslužeb ve skalách. Uskuteční se v sobotu 16. září 2023 od 

15 hod. na Vyhlídkách u Romanova. Jako kazatel přijede bývalý farář 

sboru Gruna-Seidnitz Michael Führer. Chystají se sem i další členové 

tohoto sboru. 



                                  

xxx 

Při bohoslužbách v našem sboru kázal v neděli 15. ledna 2015 student 3. 

ročníku Evangelické bohoslovecké fakulty UK Praha Milan Kocanda. 

xxx 

Památku obětí holocaustu ze Mšena uctili někteří členové evangelického 

sboru ve Mšeně. Po bohoslužbách v neděli 15. ledna 2023 se 

shromáždili u památníku před mšenskou základní školou. Farář Michal 

Šimek přečetl jména mšenských židů, kteří během druhé světové války 

byli umučeni a nevrátili se zpět do Mšena. Poté byla před pomník 

položena kytice jako symbol úcty k těm, kteří proti své vůli byli zbaveni 

svobody a internováni v koncentračních táborech. Nezapomínejme na to, 

co se kdysi odehrálo! 

xxx 

Tým učitelů nedělní školy v evangelickém sboru ve Mšeně v lednu 2023 

úspěšně posílila Lenka Langrová Sadílková. 

xxx 

Při bohoslužbách v našem sboru kázala v neděli 26. března seniorátní 

vikářka Poděbradského seniorátu Míla Hofmanová. 

xxx 

V rámci Programu regenerace Městské památkové zóny vyčlenilo 

zastupitelstvo města Mšena částku 60 000 Kč na výměnu plechové 

střechy a okapů u vchodu do mšenského evangelického kostela. Pokud 

se vše podaří projednat, proběhla by akce letos. Celkové náklady jsou 

propočteny na cca 124 tisíc Kč. Podíl sboru by činil 51 922 Kč, město 

Mšeno by přispělo částkou 12 500 Kč a ministerstvo kultury ČR částkou 

60 000 Kč.  

xxx 

 

Michal Šimek 

                                                                                                                    

Velikonoční sborové listy, zpravodaj FS ČCE Mšeno. Březen 2023. Připravili MŠ+LS. 

 

Zastavme se a přemýšlejme - vzpomínejme 
 

„Co prospěje člověku, získá-li celý svět, ale ztratí svůj život? Zač by 

mohl člověk získat zpět svůj život? Kdo se stydí za mne a za má slova v 

tomto zpronevěřielém a hříšném pokolení, za toho se bude stydět i Syn 

člověka, až přijde v slávě svého Otce se svatými anděly.“   

                                                                                                       

Markovo evangelium 8, 36-38 

 

Tuto neděli slavíme neděli reminiscere, neděli vzpomínání. Na co však 

bychom měli vzpomínat? Vzpomínání je mnoho druhů a navíc je tolik 

vjemů, událostí, strastí i radostí, na které můžeme vzpomínat. Občas si 

třeba snažíme vzpomenout, kde jsme nechali svoje klíče? Co bylo včera 

k obědu? Co jsme měli koupit v tom obchodě? Kdo má dneska 

narozeniny? Můžeme se snažit si vzpomenout i při zkoušce, jak je to 

slovíčko, které jsme si měli zapamatovat? Můžeme vzpomínat i na naše 

blízké či na časy, které byly. 

Když si to tak vezmeme - celá historie je vzpomínání na to, jak to kdysi 

bylo, co bylo a už není. Snažíme se něco, co bylo, přivést do momentu, 

který právě teď prožíváme. 

Existuje dokonce celá disciplína zvaná reminiscence. Starší lidé, či lidé 

trpící demencí nebo Alzheimerovou chorobou se snaží rozpomenout si 

pomocí fotek či talismanů - kdo a  co je tohle. Je to můj syn? Je tohle 

dům, kde jsme bydleli?  

Jejich mozek se tak cvičí a oni se pomalu rozpomínají na něco, co jim 

bylo drahé. I my tuto metodu občas užíváme, i když třeba nevědomky. 

Třeba když někomu vyprávíme, jak jsme dostali řetízek, který nikdy 

nesundáváme nebo jak vznikla ta fotka, kterou máme pověšenou na zdi. 

Vzpomínáme na příběh, který s sebou nese. A jaký je to tedy příběh, na 

který si máme vzpomenout zrovna dnes? Celé postní období je obdobím 

vzpomínání, řekl bych ba dokonce rozpomínání. Na život a službu naše 

Pána Ježíše. Na vše co dokázal, co řekl, ale hlavně na to, že byl 



                                  

ukřižován za naše hříchy. Máme na něj vzpomínat nejen v našich 

myšlenkách, našich modlitbách, ale i v našich skutcích.  
 

To, že za naše hříchy zemřel, ještě neznamená, že naše hříchy, naše 

skutky, naše ošklivé myšlenky, nemají váhu. Naopak bychom je v těchto 

časech měli reflektovat. Dal nám řadu cenných rad, podobenství a on 

sám nám byl příkladem, který máme následovat. A i když nemůžeme 

dosáhnout jeho dokonalosti, stojí za to se o to pokusit. Nebo alespoň se 

zamyslet nad tím, co bychom ve svém životě mohli dělat jinak. Když 

budeme nejen teď vzpomínat na Ježíše, chovat se dle jeho příkladu, 

vzpomene si i on na nás až přijde den soudný.  

Za něj, za to co On pro nás udělal, je spousta lidí schopno i zemřít. Právě 

včera jsme si mohli připomenout den utlačovaných a pronásledovaných 

křesťanů. Ty můžeme pozorovat už v Bibli. Sám Ježíš byl ukřižován za 

svou zvěst, apoštol Petr ho ze strachu o svoje vlastní bezpečí zapřel a  

apokryfy praví, že byl kvůli zvěstování evangelia také ukřižován či 

Šavel, později apoštol Pavel, který se z utlačovatele stal utlačovaným. 

Nebyli však jedinými křesťany napříč historií, kteří byli pronásledováni. 

Po celém světě a i dnes můžeme najít místa, kde se křesťané stále 

nemohou ke Kristu svobodně přiznat. I oni vzpomínali a vzpomínají, co 

pro nás Ježíš udělal a znamená to pro ně tolik, že utíkají ze svých 

rodných zemí, skrývají se a žijí často ve velké bídě a chudobě a potají si 

vypráví jeho příběhy, i když to pro ně může znamenat smrt. Ježíše však 

nezapírají. 

A co my? Nezapíráme někdy Ježíše? Nestydíme se za něj? Přestože 

žijeme v době, kdy můžeme věřit čemu chceme a už nás za to nemůže 

nikdo stíhat nedostaneme se někdy do situace, kdy v tomto ateistickém 

prostředí svou víru zapřeme nebo přímo nepřiznáme, abychom zapadli?  

A třeba se ale ani nestydíme, dnešní svět nám však nabízí tolik 

možností, které můžeme a chceme zkusit, tolik věcí, které se nám líbí, až 

jsme najednou zahrnuti povinnostmi. Naši pozornost odvádí blyštivá 

pozlátka, a tak na víru najednou nezbývá místo. Chceme víc a víc, vždyť 

Ježíš je přece věčný, ten počká. 

Život nám ale najednou ulétá, nemůžeme se zastavit a zapomínáme na 

to, co je podstatné. Proto přichází půst, abychom se na chvíli zastavili. 

Abychom se od všeho oprostili a zamysleli se nad tím, co opravdu v 

životě potřebujeme a co je nám jen přítěží. Ale hlavně, abychom si 

vzpomněli, že tu máme víru, že tu máme Pana Ježíše Krista, který nás 

doprovází všemi cestami.  

Když se nad tím opravdu zamyslíme, potřebujeme toho ve svém životě 

tolik? Buddhističtí mnichové ve svém majetku mají například pouze tři 

věci - své roucho, misku a párátko. Stejně tak Ježíšovi učedníci s ním 

odešli a nepotřebovali vůbec nic. Potřebujeme tedy i my ty nové šaty, 

když už jich ve skříni deset máme? A nový telefon, když ten starý 

vlastně ještě slouží? Nemůžeme tento čas a energii spíše věnovat do 

něčeho smysluplnějšího - své přebytky rozdat potřebným, věci 

opravovat a ne kupovat nové, starat se více o planetu, kterou máme 

jenom jednu. Ale také věnovat tento čas modlitbám, Písmu, myšlení na 

Hospodina, Ježíše Krista i Ducha svatého. 

Prosme tedy, jak jsme četli v žalmu 25, Hospodina, aby si vzpomněl na 

své slitování a milosrdenství, které je věčné a zapomněl a odpustil nám 

všechny naše hříchy dřívějších dnů. Kajme se za naše opomíjení a 

vzpomínejme teď i my na Ježíše Krista, na to, co pro nás udělal a co pro 

nás znamená. Zastavme se a přemýšlejme, jak více následovat Ježíšovy 

činy a zvěstovat i skrze tyto činy jeho evangelium. Vzpomínejme na něj, 

aby i on si jednou vzpomněl na nás. Amen 

 

Sára Šimková 

 (kázání autorky z důvodu její nemoci přečetl při bohoslužbách ve 

Mšeně v neděli 5. března 2023 její přítel Milan Kocanda) 

 

 

 



                                  

 

Neboť Bůh tak miloval svět, že dal svého 

jediného Syna, aby žádný, kdo v něho věří, 

nezahynul, ale měl život věčný. (Jan 3,16) 
 

 

Zveme všechny, kdo chtějí slyšet radostnou zvěst o vzkříšení našeho 

Pána Ježíše Krista, na velikonoční sborová shromáždění: 
 

Velký pátek            7. dubna   17:00 

(v modlitebně)  

 

Hod Boží - Velikonoční neděle        9. dubna  10:00  

(v kostele, s vysluhováním Večeře Páně) 
 
 

Sborové listy na internetu 
 

Sborové listy si můžete také stáhnout na www.msenocce.wbs.cz . 

Najdete tam navíc kázání Sáry Šimkové, které zaznělo ve Mšeně v 

neděli 5. března 2023. 

 

Salár a dary 
 

Zaplatit salár za rok 2023, věnovat peněžní dar na opravy a provoz 

sboru můžete osobně v kostele nebo na nový sborový účet vedený u Fio 

banky: č.ú.  230 163 7493 / 2010. Děkujeme! 

 

 
 

Farní sbor Českobratrské církve evangelické ve Mšeně u Mělníka. 

Farář Mgr. Michal Šimek, bytem v Kosmonosích,  

tel.: 608 718 898, e-mail: majkl.simek@seznam.cz. 

Webové stránky sboru: www.msenocce.wbs.cz 

Bohoslužby se konají každou neděli v 10 hodin. 

 

 

 


